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Gaye where you people dec ided that you alAe l eav in g the country, 

in o ther words Cape Town, and the country South Africa to go 

and undergo military training? -- No, I neve r attended such a 

meeting. 

Old you ever say to Vuyts!le Gaye 1n Cape Town before you 

left Cape Town, that you wanted to l eave Cape Town and go and 

undergo military training? -- No, I never said that. 

Now , on your way to Joh a nn esburg •• (intervenes) 

BY THE COURT: Just let me get it c l ear , you are jumping a bit. 

Did you in fact then leave Ca'pe Town'! -- Yes, we left Cape (10) 

Town. 

Old you go with Vuyisile, Sam? -- Sam and Nontando Balfour. 

MR SKWEY IYA : Right, you are now on your way to J ohann esburg. 

BY THE COURT: That is by traln, is it? -- Yes. 

MR Sr.:WEYI YA: Did you all have tickets when you boarded the 

train? -- The tickets were bought at the booking off i ce by Sam . 

The re i s evidence by vuyisil e Gaye to the effect that wh en 

you came to a pla~e called De Aar, you met a person known as 

Vuyisile and that - is t ha t correct? -- That i s correc t. 

And t hat you tr ave lled with this Vuyisile in the 

same compartment until you came to J o hannesbu rg. - - That is 

correct. 

Now before you met th i s Vuyisi l e did you know him? -- I 

did not know him . 

Did anyo ne of you people know l,i Jn1 -- No, none of us 

knew him. We we r e in .actual fac t afraid of him because we 

thought he was a po licema n. 

Now this Vuyis ile was he a young person, a middle-aged 

person, an old person? He is of about the age of the 

Interpreter, Mr Mahlan gu. 

( 20 ) 

(30) . 

M' LO l~ d I I would s ay about 35, I ma y be wrong. And there 

was/ • •• 
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was also evidence that durin g this journey with this gentleman 

there was some drinking which took place. Is that correct? --

Yes, he was actually drinking and he said he wanted to drive 

away his wor-rYi his mother In Johannesburg had died. 

Now Vuylsile Gaye has also given evidence in tills court 

and said that whilst you were travelling with this Vuyisile 

in this train, you then discussed in front of him and said 

that you people were going for military training. Old that 

sort of thing happen? -- No. there is no such. 

After your arrival In Jol1annesburg where did you go (10) 

to? -- We went to stay with Reverend Molape In Or lando East 

in a Mission House. 

And for how long did you stay there? -- We stayed there 

for about 2 weeks. 

And whilst staying there what were you doiny in J ohannes-

burg? -- I tried to contact Solly l~amet5i after o ur arriva l 

in Johannesburg. 

Why Solly Rametsi? -- Because he is the person I had known 

from Cape Town, he was staying at my home while in Cape Town. 

Is there anybody else you looked for or anyone of (20) 

you looked for? -- I wanted Solly Rametsi for accommodation 

because Reverend Molape was not willing to accommodate us. He 

had told us his son who is Gordon Molape was in Beaufort west. 

BY THE COURT: Was where? -- Was in B~.;ufort west.. Reverend 

Malape then also accompanied us to a lady whom I also knew 

by the name Tutu who was working at the Baragwanath liospital 

as a nursing s i ster. 

MR SKWEYIYA : And did you continue staying at Sol ly Rametsi 

all the time or did you c llange places? 

.!!Y THE COunT: Did you find Solly Hametsi? -- Yes, we 

found him while we were staying at Lena's home .. 

MR/ ••• 

(30 ) 
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MR SKWEYIYA: And how "did it come about that you came to 

stay at Lena's homel I met a Mr Mzimande who was driving in 

a Datsun and he is a member of the music band to which Solly 

Rametsi is a member. And I asked him how I could get Solly 

Rametsl. He told me it Is difficult to f ind Solly Rametsi 

because he was busy advertising clotl1es . 

Old you ultimately find Solly Rametsi? -- Yes, after I 

had gone to stay with Lena. 

Who arranged that you should go and stay at Lena's place? 

We were told about Lena's home by this Solly Hametsl's (10) 

friend, Mr Mzimande. This was becau se Lena was the gIr l friend 

of Solly Rametsi. 

Did you ultimately meet Sol l y Rametsil -- Yes, I met hIm 

at a disco. 

And did you also stay at his place at some stage? -- Yes, 

I stayed at his p lace together with Fikile. 

And whilst you stayed •• (intervenes) 

BY THE COURT: With who? -- Fikile. 

MR SKW~YIYA: And for how long did you stay at Sol l y Rametsi's 

place? -- I did not stay there for a lon g time because we ( 20) 

often went to Pretoria to stay there in Mabopane. 

There is evidence in this court that you stayed at 

Lena's at the time that you left and went to Swaziland in 

January, 1977, you were stayin g at Lena's place. Do you remember 

that? -- Yes, I was staying there at Lena's place. 

Now I want to kno.w the names of the people Wl10 were staying 

at Lena's place at the time when you left in January. 

~y THE COUOT: What year? 

t!1l SKWEYIYA: 1977. 

~BY THE COURT : I s this after you had been to Solly (30) . 

Rametsi? -- Yes, it is. It was myself 9taying at Lena's 

home/ ••• 
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home, Vuyisile Gaye , Sam, Mission, Bantu •• (intervenes) 

I am sorry , just before you give me a lot of names I 

must try and clear something up on my notes .. I gathered from 

your evidence (and you must tell me now if I am wrong) you 

said you found Solly Rametsi while staying at Lena's home. 

Yes, I was staying at Lena's home when I met Solly Rametsi. 

And then did you go to Solly Rametsi to stay? -- I met 

him at a disco, He suggested that I go and stay at his 

parents' home. I then went to stay ' there and I used to go 

with F'ikile to stay there. "Ie used to go to his parents' (10) 

home in t~evenlng and we would come back during th e day to 

Lena ' s home. 

MR SKWEYIYA: At th e time that •• -- (M'Lord, he h ad also 

said Sabelo, Fikile. 

BY THE COURT : Now' we have got Vuyisilc Gaye , Sam, Sabelo. --

He was stay ing with Vuyisile Gaye and Sam as well as Nontando. 

And then Sabelo •• 

Where was this now? -- Fikile, myself, Sam, Vuyisile Gaye 

and Nontando were staying at Lena' s home and the other people 

whose names I was mentioning, were stayin<; with Lena's (20) 

s i ster, Anna .. When I met •• (intervenes) 

That is who? Sabelo? Sabelo t Fikile - Sabelo Bata t 

Fikile Mdlelani t Mission and Bantu were staying wi t il Lena ' s 

sister .. When I met Solly Rametsi, Nontando was no longer 

staying with us at Lena's horne t she had gone back to Cape Town .. 

MR SKWEYIY A: - Now there is evidence by Vuyisile Gaye that 

before Nontando left you people were one morning called from 

Lena's place of residence to Lena's sister 's place of resi­

dence where you met a certain Father O'Reilly .. 

t1R ACI<CRMANN: No, M'Lord, I think the witness said 

F'ather O'Rca .. 

BY / •• • 

(30)· 
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BY THE COURT: Yes, some father or another. -- Yes , we met 

Father O'Reilly from the Roman CathDlic Church which is situ ated 

i n Mofo l a. 

MR SKWEYIYA: At Lena's sister's place where you met this 

reverend gentleman, Vuyisl1e Gaye said that you people then 

started telling Father O'Reilly that you wanted help and the 

type of help you wanted was to go and undergo military train-

Ing. What do you say to that7 This is not true. We wanted 

to be helped with food. 

And did this reverend gehtleman then help you wi th (10) 

food subsequently? -- Yes, he used to send ti nned stuff, 

mealie meal and eggs. 

Can you remember what you actually said to Father O'Reilly 

when you met h1m? -- Yes. 

What did you s-ay to him? -- We told him who we were and 

that we were from Cape Town and also that we were students. 

We asked him to help us in supplying us witll food to assist 

the people with whom we were staying. This was because we 

personally did not have money to buy o u r own foo d . 

Vuyisile a l so said that after you had told t h is ( 20) 

reverend gentleman that you wanted help to be go a nd trai ned 

militarily, he then gave you R25. Is that correct? -- No, it 

is not correct. The only money he gave us was HS. 

And what was that money for? -- It was for food. 

JHE COU llT ADJOURNS. 
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THE COURT RESUMES ON T HE 20th FEBRUARY . 1979. 

GOODWELL ZO LI LE MONI : sti l l u fld er o~t h: 

FURTHER E:XAtlINATION BY MR SK;'JEYIYA: I think we stopped where 

the witness was talking about the inc ident when they had gone 

to see Father O 'Reilly or O'Rea as my Learned Friend prefers 

t o call him. Now stil l dealing with Vuyisi le Gaye , he gave 

evidence in thi s court an d sai d that on a cer tain day a certain 

pe rso n known as Vu s i came t o Lena's home and he wanted to know 

from you people if you wanted help and you people t o ld him 

that you wan ted help to go a/lU und ergo military tr a ining_ (10) 

What do you say to that ? -- That i s not true. Vusi came to 

Lena' 5 home t o see Lena. He greeted us o n his ar-r lval and 

asked u s where we came from. We told him that we were 

Comrades and we are from Cape Town~ Lena then told him that 

we intended skippin g this country. She said nothing about 

military training. Le n a a l s o told Vusi to try a nd l ind he lp 

for us because we wanted hel p . Vusi promi se d co do that. 

Vuyisiledd not only en~ there, he said that Vusi said 

to you peop l e that he would o rganise things for you to l e ave 

the cou nt ry for military tr aini ng . What do you say to ( 20) 

that? I s that true? -- That is not true. 

Gaye then continued his evide nce al ld ~aid t hat o n a 

different day Vusi again came in a white van and he was i n the 

company of thre e otheL- young me n. -- That i s true. 

Now he says that t he se young men also as ke d you people if 

you wanted help and yo.u said to these young men yes, you 

wanted help, you wanted to go a nd und ergo milita r y training. 

Is that true? -- No , that is Ilo t true . This i s what actually 

happened. vJhen Vusi came t here in c o rnp;1nY of these yo un g men 

in a white Mazd a van, he ca ll ed me a n d Bantu a nd we went (30) 

to the young me n who were in the van and the young men th e n 

a sk e d/ ..• 
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asked us if we were the people who wanted help. We told them 

yes, we are the people who wan t to go to schoo l . They then 

asked us where the others are and we told them t hey were in 

the garage in the ho use. Thereafter they got off t he vehlc),e 

and went into the garage. Vusi thereafter asked me and 

Ngangeliswe Qongqo. 

Is that the Ngangeliswe Qongqo who gave evidence in this 

court? --' Yes . 

BY THE COUHT: Yes I h e asked you? -- He asked me and Ngangellswe 

• • (intervenes) (10) 

Old you not go - did Vusi not go into the garage or dld 

you all go to the garage? -- Vusl, Harrison a nd Vuylsile went 

into the garage. 

Vusi, Harrison and Vuyisile went into t he garage. - - Me and 

Ngangeliswe left on Vusi ' s reque st to fetch one .Patso. 

~1R SKWE;YIYA: I s t/lat Patso Mpila? -- Yes , he is also a 

Comrade from Cape Town. 

BY THE COURT : Let me just get it clear. The thre e young men, 

that i s not Harr ison and Vuyisile? -- The people who came in 

the company of Vusi are Harrison, Vuyisi le am Ngangeliswe ( 2» 

Qongqo. 

And you say you were asked tv Vusi to go and fetc ll Patso . 

!1H SKWEYIYA: You then fetched Patso? Yes, we did. 

And what happened thereafter? -- We went back to Lena's 

home to tIle garage. On arrival there Vuyisile spoke to us, 

telling us that there is t alk abo ut going for military training 

and/or for scholarship_ He said t llis talk is in the outs ide 

country. He wante d to know \oJhat we were goIng for. I then said 

to the others they s ho uld reply for t llemselves because 1 ( 30 ) 

know what I am going for. My intentio n from Cape Town had 

been/ •• . 
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been to go for education. 

MONI 

Now during that discussion did you at any stage say to 

the other students from Cape Town that it would be better for 

them if they leave and they say they are going to go-:and 

undergo military tralning? -- No, this is not correct. I did 

not say that. 

BY THE COURT : Yes, well tell us, go on . -- We all then said 

we were going to school, no ne of u s made mention of goIng for 

military training. Vuyisile then told us to prepare ourselves. 

He also said we would leave o'n the following day which (10) 

would be a Monday, the 20th January, 1977. 

~R SKWEYIYA: Old the gentlemen then leave? -- Yes, they all 

left us. 

That was the four young men. -- Yes, the four of them 

left In the van in which tl1Cy carne. 

Now before they left, did these four young men tell you 

that, people, we will help you to go and undergo military 

training and that you people would join the PAC? 

was mude at all about military training or the PAC. 

No mention 

Now Vuyisile went further and said that the next day (20) 

a certain man who he knew as l3ayc, h'llO, wilen he was givi.ng 

evidence, he knew as accused No.2, then came the next day and 

he also asked you - accused No. 2 in other words came the next 

day and he asked you whether you wanted help and you told him 

that you wanted help and that you wa nted to go and undergo 

military training. Whftt do you say to that? Is that t~ue7 

No, that is not true because the only people who came there on 

' the Monday are Vuyisile and Vusi in accordance to our arrange­

ments of the previous day. 

QY TH~ COUHT: Did you not see No. 2 there either on the 

Sunday or the Monday? -- No, he did not come there. 

/-11</ ••• 

(30) . 
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MR SK~JEYIYA: Now you yourself were you always at Lena Mawela' 5 

p l ace? -- I was sometimes during the day there at Lena 

Ma .... 'e!a ' 5 place .. 

What 'do you actual ly mean by t hat? I do not quite follow 

you. I am asking you whether you were always there, every day. 

I was at all times at Lena Mawela ' s place whe n we were about 

to leave, but before that I used to go to Pretoria or to Solly 

Ramets i . 

BY THE COURT: That docs not make it any clearer to me. 

MH SKWEYIYA: M ILord, I leave' that because I can n ot just (1 0) 

rea ll y .• 

BY THE CO URT: I think what -

MR SKWEYIYA : Look, were you always sitting with those men 

from t he time you wake up in that garage up to t he time you 

s leep every day? -- Yes. 

SY TI-U:; COUHT: I see . Yes, go on. 

MR SKWEYI YA: Anyway, you then let t the nex t day, i s that 

correct, and went to swaziland. -- Yes. 

Did you leave in a Combi? 

BY THE COURT: Was that t Ile Mo nday? -- Yes, it was. We ( 20 ) 

left in a Combi, yes. 

Who is we? -- Myself, Vuyisl1e, Patso Mpila, Vuyisl 1e 

Gaye, Mission, Bantu, Sam and Sabelo Bata; Filike Mdle l a n i 

was i n a Valiant motor car. 

You say you l eft o n the Monday for S.wazi land and you 

mentioned the people w.ho went with you. 

the people who were with me in tile Combi . 

Yes, I mentioned 

In tile Combi . Now Fikile you said was in a Valiant. Do 

I unders t and tilat the Valiant and t Ile COlnbl went together or 

What relevance ha s the Valiant th en? -- They went together. ( 30). 

~R SKWEYIYA: NOW, Vuyisile also gave ev idence here and further 

said/ ••• 
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said that at the bo~der as yo u were driving to Swaziland, the 

driver o f the Combi instructe d you peop l e to get out •• (inter­

venes) 

BY THE COURT: May I just ask this: did the Combi c ome to 

Lena ' s home and the Valiant? - - No, it did not come to Lena's 

home , the Valiant and the Combi. 

They did not ? - - Th e y did no t come t o Le na's home. 

MR SKWEYI-YA: Old you get in to that van and t hat Valiant at 

Park Stat ion? I mean the Combi and the Valiant. Yes, we 

got onto th e Combi and the Valia l1t at Park Station. We 

went t o Park Station in t axis . 

Vuyisile al s o sai d that the driver of the Combi then said 

to you, after you had crossed the fence at the border, you would 

then see some ho use s to which you shoul d go and ask for 

accommoda tion and sleep there . Did that thi ll g happen7 -- That 

is not true. 

And wh e n you wer-e now in Swazi l a nd, where did you ultimately 

land and stay, land up and stay7 -- We went to the Mawela-Wela 

Refugee Camp and stayed there. 

And to your knowled ge wha t sort of camp is t his ? -- ( 20) 

It is a gover nment camp for the Swazi Governme nt and the 

United Nations . 

Did either t he PAC or the ANC to your knowledge have 

anything to do with that camp? No. 

NOW, Vuyisile Gaye al so gave evidence and said that at 

some stage the Deputy prime Mini s ter of Swa ziland, Mr Zonke 

Khumalo, or. the then Deputy Prime l"'l ini ster , and a UN represen­

tative came and visited you one day there a nd the group fro m 

Ca pe Town stood up and sai d that they wanted to go and undergo 

milit ary training. Thin they said t o tile Deputy Prime ( 30). 

Minister a nd to this UN representative. Old that happe n? 

No/ ••• 
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No, that is not true. This 1s what actually happened: Mr 

Perkins who is the representative of the United Nations., asked 

the group from Cape Town to stand up. We t hen stood up. 

After having stood up, we said we wanted to go to school. There 

had at the t ime been some people in the camp together with us 

who had already been interviewed . These people w~re o nly waiting 

for the schools to be re-opened because it was said that schools 

will re-open in about September or October. 

Now what did this man Perkins say to you people? -- Mr 

Perkins then told us to wait and stay in Swaziland because (10) 

there was at that time no accommodation in the schools in 

Swaziland for us. He had spoken to the Swazi authorities 

trying to negotiate for our stay and getting education in 

Swaziland, but that this had failed because there was no 

accommodation in the schools in Swaziland. He also said that 

some children in Swaziland could also not be accommodated in the 

schools. 

Did you at any stage whilst in Swaziland have any intention 

of going for military training or of joining PAC or ANC? -- No, 

we did not. (20) 

1-10\'" did you spend your time in Sh'aziland7 -- We used to 

play football with the police, the swazi police , witll the 

students from t h e university. We would sometimes go to the 

disco or to tile swimming-pool. 

Is the position that then you were fairly free to go around 

at certain times or any time? Yes, we could go anywhere 

during the day but we were to be in the camp by 19hOO in the 

evening . 

Now let us now deal with the evidence of Ngangeliswe 

Qongqo. Ngangellswe Qongqo gave evidence about two trips (30), 

Which you and Lena made to Swaziland. Do you deny having gone 

on/ • •• 
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on trips with Le n a Ma .... 'ela on tHO occa::;ions? -- I went to 

Swaziland o n two occasion s i n the company of Le n a Mawe l a . 

BY THE COURT: When was this? 

MR SKWEYIYA: Can you remember when this was? - - The f i rst t .r i p 

was on t he 2nd Apr i l, 1 977 and t he second trip was o n t he 2 1st 

April, 1977. 

Did any of these trips have anything to do with PAC 

i nsofar a "s you k now? - - No, none of these trips had a nythi n g 

to do with the PAC. 

There is also a person known as Ngwenya, Slpho Ngwenya ( 10) 

who gave evidence in this court. - - Yes. 

Now , could you tell His Lords llip when you came into 

contact for the first time ever in your life with tIl l s Sipho 

Ngwenya? -- I first met Sipho Ngwenya after my return from 

Swazilan d in the company of Lena when we were travelli n g in 

the Ford Granada. 

BY THE COURT: Is that the first or the second trip? -- The 

f i rst trip , it was on t he 2nd April. 

a Tuesday. 

SKWEYIYA: Now the Tuesday you referred to in relation (/0) 

to the Easter week of 1977 was t l1at Tuesday dur i ng t ha t Easter 

week , the week before the Easter week or a week atter t he Easter 

week? -- It is the Tuesday of t Ile Easter week .. 

13Y THE COUnT: We l l you say you we n t down with Lena on t he 2nd 

Apri l .. I s that correct? - - Yes. 

What day was that~ the 2nd? Was that a Friday? -- It was 

on a Friday_ 

Friday. -- No , the 2nd was on a Saturday . 

saturday. -- We left on the 1st but we could only cross on 

the 2nd. (-30 ) 

Tha t is r i ght. And then t he Sunday woul d have been t h e 3rd. 

--/ . . . 
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Yes, we returned on th e Sunday t he 3rd . 

And then Monday the 4th. -- Yes .. 

Now Tuesday would have been the 5th , a Tuesday would have 

been the 5th. Now was it that 5th tha t Tuesday or was it the 

12 th? - - On the 5th. 

NR SKWEYIYA: If Ngwenya gave evidence in thi s court and he 

says t hat he met you for th e first time when you came to him 

when you were brou gh t by a pPC"son known as Kolob! and this wa s 

before the Easter week . No, it i s not true. I started 

kno.wing Ngvmya after my retur'n from Swaziland. (10 ) 

BY THE COURT : Let me just get clear what is not true. Did 

you get introduced to him by Kolob! or d id you meet him in the 

com pany of Kolob!? I never went t o Ngwe r1ya ' s place in the 

compan y of Kolobi but in th e company of Vus! and Lena. 

And is that wh en you say you first met him when you went 

with Vusi and Le na? -- Yes. 

MR SKWEYIYA: As a matter of interest, d o you k now Vusi, do 

you know how he look s like? -- Ye s , I do. 

Is he dark-skinned, li ght-sk i nned , as you are or what? 

He i s of the complexion of the interpreter. (20) 

What about his statu re? He is darkish, MILord . -- He i s 

tall and s lender. 

And would I be correct t hen in saying that insofar as you 

are concerned , the trip of the 8 boy s plus yourself whiet) 

Ngwenya h as given ev·idence about , before tIle Eastel~ week, that 

never took place, y ou were never involved in suctl a tri p with 

Ngwenya7 -- No, I was never o n s uc h a trip_ 

QY THE COUHT: With 8? 

!:!R SKWEYIYA: Yes , v.'ith 8 young men, the accused being the 9th 

Person. NOW, S i pho Ngwe ny a nlso gave evidence a nd sa id (30) . 

t hat after this trip with these 8 boys and your se lf, according 

to/ . •• 
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to him, before Easter , one of the boys who had left on this 

first trip, as he called it, then came back to him and came with 

15 other boys and said that - that boy said that he had been 

sent by you to Sipho Ngwenya. Did you send anybody to Sipho 

Ngwenya? -- No, I did not send anybody to Sipho Ngwenya. 

He also says that after he had delivered these 15 boys or 

15 of these men who allegedly was sent by you in Swaziland, he 

then met you at a place called Nhlangano ard he told you that 

he 11ad delivered the 15 boys and you thallked him for that trip_ 

Did tllat happen7 I did not'thank him for having taken (10) 

anybody, nor did he tell me anything about boys he had taken, 

but what actual ly happened i s that I met him in Nhlangano where 

he usually parked his van. 

BY THE COURT: I s this in Swaziland? -- Yes. And I was then in 

the company of Vusi . 

And? -- On the l 7tll April, a Sunday. 

You just met him casually, you j ust saw him there? -- I 

was on that day with Vusi on o ur way back to the Republic. 

This is the day on which I "./as carrying Isaac Radebe's passport. 

Anyway, you say you did not speak to him except to (20) 

say hello I suppose? -- I just greeted him, I did not Ilave any 

conversation with him though I travelled in 11is van with many 

other people whom we found there. 

~R SKWEYIYA: Travelled whereto? -- We were travelling back 

to the Republic .. 

• BY THE COUHT: Who is . that now , we? You and Vusi? -- Yes. 

!'1R. SKloJEYIYA: Now Sipho Ngwenya says that he transported you 

and six other young me n in hi s van o n tile Thursday prcceeding 

the Good Friday, in other words the day before Good Friday of 

1977 • (30) 

! 
i .!!Y THE COUHT: I am gett ing my notes so confused now. Is this 

I 
now/ ••• 
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now after he had taken No. 11 accused on this occasion with 

Vusi back to the Republic? 

MR SKWEYIYA: No, it was before that. M' Lord, I first dealt 

with what the witness denies, the trips h e denies. In 

other words you were on a trip which left in his van on the 

Thursday before Good Friday in 1977. Is that correct? -- Yes, 

it was on the 7th April. 

BY THE; COURT: Transported where? -- We were going to Swazi-

land. 

From where? -- From Sowe'to. (10) 

I can only say that it is extremely difficult for me to 

get sort of clarity about exactly what has happened with this. 

Is this "now another trip entirely that we are talking about? 

""R SKvJEYIYA: Yes, M' Lord. 

BY THE COURT: Not the trip from Lena Mawela or the Park 

Station. 

MR SKWEYIYA: No, it is a completely different trip. It is a 

trip of Sipho Ngwenya. 

]Y THE COURT: No, I am not c oncerned about Sipho Ngwenya. I 

am trying, in fairness to your client, I want to find out . (20) 

what he says. Is this a completely different trip from Lena 

when they left from Lena f'1awela7 

!"Il SKWEYIYA: Yes, M'Lord, it is. 

.!!y THE COUIlT: I see .. 

!"R SKWEYIYA: It is at page 2 2 •• (intervenes) 

.DY THE COURT: NO, I do not want to know what the State witness 

says, I have got to understand your client's evidence. Now 

this was from Soweto was it, not from Park Station. -- It was 

from Solo/cto from Emndeni. 

Emndeni. Is that another suburb in Soweto? -- Yes, (30) . 

it is a township in Soweto wherc Si~ho Ngwcnya stGYs. And this 
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was my first trip with Sipho Ngwenya t o Swaziland. 

Then I understand it correc tly from what you told me, thIs 

is then after you had been t aken by Vusi and Len a to Slphol --

Yes, it wa s . 

Now ca n I ask, when d i d Vusi and Lena take you to Slpho? 

Was it on the same day of this trip or the day before or the 

day before th at? -- Vusi, Lena and my sel f we nt to Slpho o n a 

Tuesday, tIle 5th April. An d this trip to Swaziland with Sipho 

I was in the company of Vusi and five o thers. Thes e were 

members of the SSRC . (10) 

~IR SKWCYIYA: Now Si pho Ngwenya said that you paid for the 

others o n this trip_ Is that correct? Vu s i had th e money 

and he paid for u s all. Thi s was when we were n ear ing the 

bordeLA-gate and before we went to c ross th e border. We crossed 

tb e border through the fence. 

Now Sipho also said that •• (intervenes) 

BY TH E COUnT: Was that a 1 so vi a Os ho ek7 -- No, it 'vIas through 

Gege. 

Gege. Bo thashoop is the bordergate's name on the South 

African side. ( 20 ) 

MR SKWEYIYA: S ipho also said that you tol d him in t his trip 

that t he se young men who were with you and Vus i, were going to 

a shooting schoo l. -- We did no t discuss anything with Sipho. 

We were only in hi s van a nd we paid him when we were nearing 

the bordergate, and we dId not say anytl1ing about what we were 

going to do in Swazi land. 

Now, Sipho also spoke of a trip after this one. He dId not 

me nti o n t he d a t e but he says that you tLAavel l ed in hi s v an and 

you were alone carryi ng two pape rbags. -- Yes, that is true. 

Thi s was on the 29t h April, jt was o n a Friday. (30) 

And 11 C says that h e asked you why you were carry ing these 

large/ ••• 
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large paperbags and in reply you told him that the paper 

carriers are containing your belongings and some atller .belong­

ings of boys who had left the Republic. Did you say that to him ? 

This is not true. He did not ask me anything. 

Sipho went further and sa id that you t old him during this 

trip that you are leaving the Republic forever and that you 

were going to a school where you were going to learn how to 

shoot and that you would come back and sllOot tilE' Whl tes because 

they shot the children. Did you say that to him? -- This is 

not true, I did not discuss a'nything with Sipho. (10) 

What was the relationship between you and Sipho7 Was he 

a friend of yours? -- No, he was not a friend, he was just a 

person in whose vehicle I was travelling. 

Now Le na Mawela also gave evidence in this court and she 

said that you went to Swaziland on severa l trips with her and 

that on one of these trips you were conveying two boys in a 

Granada car. It is true that we were travelling with three 

other boys. We were altogether five in the vehicle. I was 

driving the car. We went to Swaziland. 

And the important thing on this trip, s he sa id that (20) 

whilst you were travelling to Swaziland , these other boys said 

they were going to Swaziland to school on scholarships but that 

you said you were going for military training. -- I did not say 

that. It was clear what I was going to Swaziland for, which is 

going to school . 

13):' THE COUl~T: I do not think you have ilnswered your Counsel' 5 

question cornp lctely. Did t ile other boys say they were going 

for sc holarships? -- Yes, they were also going to school. 

No, it is not a question if they were going. Did they say 

they were going on scholarships or to sC!lool? -- Ye s , they (39) 

did say that. 

Tol ••• 
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were not talking to Lena. 

MR SI<WEYIYA: 

you an amount of R120. Did you receive an amount of R120 from 

Lena? -- No, I was never given money to the amount of R120 by 

I Lena. 

And she has also given evidence about you and the other 

boys whilst you were staying at her home and said that you (0) 

people from your discussions in the garage where you were 

staying at her place, h ad made your intentions clear and that 

was that you were saying that you were going to train militarily_ 

What do you say to that? -- We never said anything about going 

for military training. 

She hdS also testified concerning you that when you were 

leaving the Re public for good, in other words when you were 

having the two carrier bags a nd you boarded Ngwenya's car or 

I 
van, you said before you left that you are now gOing, leaving 

for good and you are going t o undergo military training. (20) 

What do you say to that? -- No, I did not say that .. 

BY THE COUHT: I am not quite certain.. Did you not see her 

before you l e ft? Or did you just not tell ller that you were 

going for military training? I am not certain what your answer 

means. I was still staying at her home, I saw h er before I 

left. 

Before you left for good .. -- But I did not say I was leaving 

for good or for military trainIng_ 

011, I see .. Did you say anythin g to her? -- I sa id I ,,,,ould 

come back again because the schools were not going to be (30) 

re-opened soon. 

lsi . .• 
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Is that all you told her? Yes. She in fact did not 

wan t me to leave on that day.. She wan ted me to 5 tay w~ th her. 

Her worry was that she was goin~1 to stay alone.. This is why 

I said I would come back again, she should not worry. 

Did you tell her why you were leaving? -- I did not tell 

her why I was leaving. I only told her I was going away, but 

I would come back again. 

MR SKWEYIYA: Now before you embarked on these trips with 

Lena Mawela, what was the relationship like between the two of 

you'? (10) 

BY THE COURT: Just a moment, could I just get clear, was that 

the 29th April-; -- Yes, she accompanied me as far as Ernndeni. 

MR SKWEYIYA: What was the relationship between you and Lena 

Mawela7 -- We were lovers. We became lovers before we went to 

Swaziland together. This wa s after my return from Swaziland. 

After your return from Swaziland from the first trip? --

I returned from Swaziland afteL- ,Bantu. Bantu left before me, 

in February and I only came back in March and this was after 

I had met the United Nations delegation. 

!3Y THE COURT: That person , Bantu , was one of those \o/ho went (20) 

with you in January in the Combi to Swaziland. Is that right? 

Yes, he is one of the person ::; who le ft together with me to 

Swaziland i n January. 

And he had come bac k to the Hcpuolic in Fcbl-uary? -- Yes, 

he came back o n the 6th F'ebruary, a Sunday. 

And tllen you came, back the following month. Is that right? 

I came back on the 11th March but only arrived in Soweto 

~n Friday, ' the 12th. I was travelling by train. 

t!R SK lrJEYIYA: Do you know whe ther Dantu remained in the Hepubllc 

after h avi rlg come back to the Republic on the 12th February?(~O). 

On the 6 th, I am sorry. -- li e went back to Swaziland in April. 

1oJen~/ ••• 
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Were you yourself eveL- :1 member of PAC] 

BY THE COURT: Just before you go 011. Oantu we nt back in April? 

Yes. It i s o ne of the three young men, he is one of the 

people we met when we were in the company of Lena. These 

people t o ld us t hen- when we met them that they wen t to Swazil a nd 

in a v an . 

MR SKWEYIYA: And was this in Swaziland? - - Yes , tl,ls was in 

Swaz i land. 

BY THE COURT : That was then on your first trip with Lena to 

Swaziland? - - Yes, it was on bur first trip with Le na. (1 0) 

And you met Bantu t here and other people. -- Yes. 

Was this i n Mbabane? -- Me and Lena ' a nd three other young 

men were on o ur way to Lo bamba. We met Bantu and these people 

who were in hi s company after having gone through tlw gate 

Mahamba Border-gate .. 

Yes, I remember now, there was some talk about near a bus 

stop_ -- Vusi was also in Bantu ' s company - Vuyisile, I am sorry . 

MR 5KWEY IYA: And did you rep ly t o my q u es tIon about PAC? I do 

not know if you did. Were you ever a member of PAC? -- No, I 

was never a member of PAC. 

M'Lord, that is a ll, thank you . 

THE COURT ADJOURNS FOR TEA. THE COURT RESUNES . 

!lIS HOP ALUIS IUS HANDELE NKOS I lSAAC ZWA NE : aff 1ms: 

E:XAHINATION BY HR PITHAN: 

faith. -- Yes. 

You belong to t h e Homan catho lic 

( 20) 

Are you the bishop of Swaz il and? 

i s one diocese . 

Yes, the who le country 

An~ that is your diocese? -- That i s my diocese. 

And have you bee n bishop or Swazi land since the 16t h May, 

19761 -- Ye s . (30) . 

And are you also the chairnla n of the Counc il of Swazi land 

Churr.hcs/ ••• 
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Churches? -- Yes. 

And have you been so since November, 19767 -- Yes. 

Have you .l i ved in swaziland nearly all your l ife? -- Yes 
'I 

And do you know the country intimately? - - Definitely , ye~. 

Have yo u bee n a Roman Catholic priest for 15 years? - - 15 

yea r s in April this year. 

some studies there for o ne scholastic year. 

And have you also worked in "Nova ScotIa , Canada? - - Id~ 

And i n Lo ndon, Un ited Kingdom, for three months? Yes. 

Now there are two people who have been mentioned a (10) 

number of times in this trial , one Joe Makwan azi a nd o ne Joe 

Moabi. Do you know t hose two p€!ople? -- Yes , I think I know them 

vet'y well. In fact I married Joe Noabi. 

Did you perform the marriage service? - - Yes, he is a 

Catho l ic. \ 

NOW , did you know of an educational committee for ref ugees I 
in Swaziland? -- Yes , Joe Makwanazi and Joe Moabi were membe rs 

of this committee. 

~vhat was its purpose? -- Its purpose was education for 

refugees in Swaziland. ( 20) 

Was there anybody else on that c ommi ttcc h'hom you k n e w? 

Yes , the ANC man was th e secretary and Joe Makwanazi was 

the chairman on this committee. 

What was the n ame of the ANC man? - - Stanley Mabusela. 

BY TilE COURT: And who was the cha i rman? - - Joe Makwanazi. 

!1R PITMAN: And you sa·~d that Stanley ,Mabusela was the ANC man. 

What was Joe Makwanazi so far as you know? -- He was PAC. 

What was your fu nction in relatio n to this committee? 

Were you - did you Ilave dealings with it? A number of t i mes, 

1 

I 

yes . They used to come and ask for funds to help some 00) . 

of t he refugee schools in the country, the number of sc hoo l s. 

And / • • • 

( 
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And did you provide funds? -- Yes, I did. 

And you say you provided funds. What were t hese funds to 

be used for as far as you were concerned? -- Well, this was 

for high schools, primary, secondary and high schools in 

Swaziland itself. 

For what people? -- For the refugees. 

Where did these fu nds come from? -- I provided them myself. 

BY THE COURT: I think what Counsel wants to know is was it 

the church funds7 The church funds. 

It was not your own personal •• -- No, it was church (0) 

funds. ~ 

MR PITMAN: And are you aware at all of what it was actually r 

spent on, the funds that you provided? -- Oh , yes. I actual1jy 

asked for receipts at the end of the year and they always Pt'o~ 
vided me wi th the receipts. \ 

That is the receipts for whatever the money was expended \ 

on by them. -- Ja. 

Did you ever come into contact witl) any stlldents or youn 

, people or refugees yourself7 -- In the country? 

Yes. -- Constantly. 

And where did they come from these people? -- From the 

Republic. 

Of SOlltl) Africa? -- Of Sou til Africa, yes. 

AI)d did they used to make requcstR to you tllcnlsclves7 

(2 ) 

i A number of them. Some 

! source for scho larship? 

would come and ask if I CQuid find a 

and others used to come when they had , , 
! Scholarships to buy things like clothes , mostly suitcases, or 
I 

!whatever, because sometimes tl)e scholarships they got did not 

include things like suitcases and a number of things, so I used 

lto help them there too. qO) 

NOW, we are dealing particularly with South African student s 

or/ ••• 
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or Sou th African refugees, who came to $\vaziland and wa nt ed to 

- wanted education. Was any p lace arranged for the accommodat i on 

of girls falling into that category? -- At the beginning the 

government I think kept the girls in women ' s prisons and then 

eventually they took them to near the Swaziland College of 

Technology was an old school a nd eventually t lley asked the 

Council •• (intervenes) 

BY THE COURT: Swaziland Institute of Technology? 

MR PITMAN: Near •• -- They ca l l it near, it is part of the 

comp l ex, it Is called Swazilahct College of Technology, a~ (10 ) 

i from there we were asked to house them at the school which we 

eventua lly foul1ded , tllat is Phokozu 

there were .... (intervenes) 

Schoo l. Because there 

BY THE: COUHT : At what school'? -- "1hokoza School .. 

I.,R PITf'1AN: You say you founded that school~ Just very briefly. 

Yes, I think towards the end of 1977 when we - 1976 when we 

formed the COUJ1cil of Swaziland Churches , there was then this 

influx of student s from the Republic and at the beginning of 

the year a man from the States, from America, Mcnanitcs , there 

is a group of •• (intervenes) (20) 

A Menani te group? -- A t1enoni te group .. 

Is that a church group? -- It is a church group, yes.. They 

- he suggested if the Council CQuid not fOL-m or try to help 

found a sell00 l. He actually took me and gave me an example of 

ZaIre during the Sundanese Civil War , tl,ey put up a school for 

Sudanese c hildren in Zaire. 

Those \oJere refugees ... Refugees. 

Into Zaire . -- Into Za ire and evei,tually when the conflict 

Ceased in Sudan the school was hClnded over to the Zaire 

GOVeL-nmcn t. $0 he made a n ex i:unpl C Hhethcl.- we cou 1 d do (30) . 

Something like this and in April we started this SCllool. 

TI1<.il/ ••• 
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That is Phokoza. Phokoza and Il ere we were assisted by 

,i the United Nations High Commissioner for Refugees and the , 
I 

I 
I 

Deputy Prime Minister's Office a l so \"ere encouraging us to set 

up the school and that school so far gone up to December. 

Of last year? -- Of la st year. Then the government mean-

while was setting up a school in Mpaka. That is between 

Manzini and Isateki. This, together with the United Nations. 

So we stopped ou r work then, but now the government is going 

to take over the schoo l and this school the Deputy Prime 

Minister mentioned publicly t~at this school is going to be (10) 

for South African refugees and something 11 e termed and said 

those who ran away from Bantu Education and those who are around t 

the Swazis around the area where they cou ld benefit from this 

school. 

I n other words the Swazi nationals as well, who live in 

the vicinity. -- Ja. That is the school and the histo[,")' of 

Phokoza basically ended last year December. 

So the school at Mpaka is due to open this year? -- Is taken 

Over by the government. The Mc n anites though have offered 

teachers to the government if they want teachers. (20) 

To assist i" the teaching at Mpaka? -- Ja. 

Now you were just talking about the girls who were I think 

you said at first housed in a prison, di d you say? -- Ja t the 

girls were fir st - tho.se two I mentioned that eventually they 

Were in the hoste l where the school is ru nning. Phokoza 1 s 

both hoste l and a few facilities for classes, but the boys were 

Slightly 
= 

Would be -
away from the school, they were at Mawela-Wela, that 

<Jpp r oximately 20 miles fr om '·1oabane. So there was a 

problem of tran spor tation and .so UNICEF •. 

Is that United Nati o n s Organisation'? -- United Nations (30' ) . 

bought a sma ll bus for them •• (inaudible) •• they h ad to 

t akC'/ ••• 
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take them every morning and every evening back to Mawe la-Wela. 

I s the position that Mawela-Wela Il ad previously b~en a 

prIson? 

really. 

Of some sorts , a prison of some sor ts. It was not 

But it was under th e Prison Services as far as you under-

stand. -- Comple te , eve n now. Even these boys are actually 

looked af t er by the Prison Department. 

Who provides the f ood and so on for these;·youngsters7 -­

The gover nment. 

Swaziland Government? 

by the United Nation s . 

swaziland Governmen t , he lped (1 0) 

Have you yourself in fact take n an interest in and done 

a good deal of work for refugees in Swazi l and bot h from South 

Africa and from Mozambique? -- Yes, and in fact I have been 

afraid that the Ca t holics might think I am no l onger doing the 

job of the diocese, 1 am alwBYs with Lhe se stu dents. The re a rC! 

a ll kinds of ne e d s o bvi o usl y, like clot hes a nd so forth. 

Are there in fact a number of refugees from Mozambique in 

Swaziland? -- t-ly guess the inf lux now is more from 110zambique 

than i t is from South Af r ica. ( 20 ) 

At the moment? -- At the moment. 

I~av e you in fact made a s ugges ti o n i ll tl lis regard to tile 

Deputy Prime Minister of Swa z iland that a Ilationnl refugee 

committee s hould be formed and did you make this s uggestion in 

the fqrm of a memorandum to your Deputy Prime Minister? -- Yes, 

I tllink that wa s 1977 I actu a lly wrote this memorandum , I co pie d 

to the King a nd to th e Prime Mini ster. 

Is this your t-eport I ... itl, r~0 (:Il- d lo tho~c people, the 

refugees? -_. Yes . 

• BY THE COUR T: In 19777 -- In 1977 . 

MR PITMAN: May I hal,d that in. -- I beg your pardon , it is 

the/ •.• 

(30) . 
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the begin ning of 1978. 

That: wi ll be EXHIBIT vvvvv. 

THE COURT ADJOURNS. 

, 

I , 
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THE COURT RESUMES ON THE 21st FEBRUARY, 1979. 

ALUISIUS MANDELENKOSI ZWANE: still unde~ oath : 

ZWANE 

CROSS-EXAMINATION BY MR WILSON: This education committee for 

refugees that you referred to, you remember it? -- Ja. 

How many members were there of the committee? Can you 

remember? -- No, I would not remember, I know those who came, 

but I do not know how many members there were in the committee. 

Approximately. There were many members, several members? 

-- I would not be quite sure about that. I know the three I 

mentioned yesterday, who constantly came and asked for (10) 

assistance. 

Were there other people also on this •• (intervenes) 

BY THE COURT: Just a moment, Mr Wilson. 

MR WILSON: Sorry, the three he mentioned yesterday. 

BY THE COURT: Just a moment. 

MR WILSON: Those are the men of the committee who came to 

you. -- Ja. 

And is it also correct that the Swaziland Government 

provided accommodation for the refugees? -- Well, that is an 

obligation. (20) 

Yes, they did do so. -- Yes. 

CROSS-EXAMINATION BY MR SKWEYIYA: Now we have had evidence 

here about a refugee camp known as Luyengo. Do you know this 

camp? -- No, I know the place where the students are housed 

eVen up to now. 

Is this camp different from Mawela-Wela Camp? -- No, the 

area is called Luyengo. The university college, the agricul­

tUral college and that whole area is called Luyengo and just 

about e mile from Luyengo there is this place called Mawela-

Wele, that is where the students are. (30) 

Am I correct in saying that the Mawela-Wela Camp 1s in 

the/ ••• 
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the Luyengo area? -- It 1s 1n the Luyengo area. 

Now, we have also had evidence in this court about a Mr 

Perkins who had something to do with UN. Do you know hlm? 

Have you heard of him? -- Well, I met him once when he came 

to discuss partly discuss to go with the school with the local 

UNseR's representative. At th at time it was Mr Vlngus. Then 

I was called in, but at that time we were particularly discussing 

the school I mentioned yesterday. 

Do you know if this Mr Perkins had anything to do with 

refugees? -- Perkins was in Botswana and he was senior to (10) 

the man who was in Swa.zlland, so he came a few times 1n Swazi­

land specially after June, 1976. 

That 1s after the influx of refugees from South Africa? 

Yes. 

And we have also heard evidence about ' a Deputy Prime 

Minister. 00 you know who that Deputy Prime Minister was between 

1976/771 -- Yes. 

What was his name? -- Zonke Khumalo. 

Could you tell us when the school term in Swaziland 

started and when it ended? 

three term system. 

The school worked on a (20) 

BY THE COURT: You have three terms, do you? -- Three term 

system. I do not know where you begin, but I can tell you where 

they start, all of them. It 1s January up to between or there­

abouts April and May, then from May through June, July, the 

holidays begin in August. Then beginning September up to 

December. 

To December. -- Up to December, yes. 

They are long terms. They are three terms. 

They are long terms. Yes. (30) 

Well certainly from September to December is a long term. -­

Yes/ ••• 
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that Is the last term, September -

MR SKWEYIYA: Is that when the exams are written - are exams 

written In August In fact? -- No, that Is university_ 

Is that university? -- The schools, the exams are written 

at beginning or round about November, December. 

BY THE COURT: They are three like here, isn't it? The three 

term system. -- But you have your holidays In July_ 

Yes, . that is a slight difference, but the exams invariably 

at school is the end of the year. - - The end of the year, (10) 

yes. And at the university the exams are In May, because 

that 1s the end of the scholastic year. 

MR SKWEYIYA: Now, do you yourself have knowledge of any South 

African student who are students in Swaziland at the university 

there? -- There are quite a number, yes t and those mostly have 

their scholarships from the United Nations t one of the branches 

of the United Nations. But I can give an example that you see, 

the •• (inaudible) •• I know is that they are not allowed during 

the holidays to stay in the university and their allowance does 

not cover accommodation during the holidays, so normally (20) 

I help them to pay whatever·accommodation they have found. 

And do you have any knowledge about students who are South 

African refugees who after coming to Swaziland have gone to 

school overseas, in other words to a country other than Swazi­

land? -- Last year four went to the United States. They got 

their scholarships from a foundation whose name I cannot remem­

ber. The two people from that foundation came to swaziland 

and interviewed the students and they got four to the United 

States and those of course they •• (inaudible) •• they came 

looking for a suitcase because the suitcases and clothes (30) 

Which was again the scholarship did not cover all those things 

and/ ••• 
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and thls year the West German Government has given 30 scholar­

ships to those students, but they haven 't gone yet but they h ,ave 

got a scholarship from the German Government . 

You spoke about people coming to interview students In 

swaziland. Where do they interview them for scholarships? - ­

. It is usually at the United Nations. 

BY THE COURT : Where is that? -- United Nations High Commissioner 

for Refugees Office . 

Where 1s that? -- At Mbabane. 

MR SKWEYIYA: And do you know what the procedure is if (10) 

for instance a student from here runs to Swaziland and seeks 

refugee papers what steps more or less one has to follow? -­

Well, the common one Is that they within 48 hours they should 

report to the police and there they are interviewed by the 

police and they are referred to the Deputy Prime Minister's 

Office at the time because th e r efugee department was under 

the Oeputy Prime Minister's Office. 

And then would it take a short time for one to be accorded 

that status? -- It differs, I am afraid. Sometimes they stay 

for months before they are actually called by the asign- (20) 

ment committee. 

We have had evidence about a Black Renaissance Convention 

Or Conference which was held at Hammanskraal some two years back 

I think it is or two or three years back, I cannot remember 

precisely when . -- It must have been 1974 I think .. 

Do you know anything about that conference? Yes, I do. 

Were you at that conference? -- Yes. I was giving a 

paper actually. 

And what type of people were invited to this conference? --

I was not in the committee at all. I was someone asked (30) 

from outside to come and give a paper on social communication ', 

normally/ ••• 
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normally we call it mass media. 

I see. Were there other people who gave papers on various 

topics? ~- I cannot remember them all, but I remember there was 

he must be a lecturer at Turfloop was one. 

Is that the University of the North here in South Africa? 

Ja. 

CROSS-EXAMINATION BY MR SAAIMAN: No questions. 

CROSS-EXAMINATION BY ACCUSED NO.2: No questions. 

CROSS-EXAMINATION BY ACCUSED NO. 12: No questions. 

CROSS-EXAMINATION BY MR HAASBROEK: You testified about 

Joe Makwanazi and Joe Moabi. Is that correct? -- Yes. 

(10) 

Now, is Joe Moabl also a member of the PAC? -- I thought 

both of them, yes, they are. 

That was your impression? -- Yes. 

And dld he also render assistance to the refugees? -- Who? 

Joe Moabi. -- Old he? 

Yes. -- That I would not know. 

You do not know. -- No, that I do not know. 

But do you know about Joe Makwanaz17 -- Yes. 

He was on the committee. -- Yes. (20) 

Who approached you for . funds. -- Yes. 

And you also testified that stanley Mabusela was a member 

of the ANC. -- Ja. 

And he was also on that particular committee. -- Yes. 

The education committee for refugees. -- For the children 

of refugees in Swaziland. yes. 

For children of refugees. -- In Swaziland. 

In Swaziland. 

BY THE" COURT: I beg your pardon? For children? -- . For the 

children of refugees in Swaziland. The point of this is (30) 

that those people who turned 15 years in Swaziland. those 

refugees/ ••• 
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refugees who became~ years, they were actually integrated 1n 

the Swazi community and 50 they had families. So my understand­

ing that · this committee was formed to help the children of 

refugees in Swaziland. 

I am sorry, I do not quite understand it. You say 15 

years. People like Joe Makwanazi and Stanley Mabusela, like 

Joe Moabl, they all came a long time ago. Now that group was 

basically integrated. The only time when the separation came 

after 1976 which happened with the Soweto students but those 

were - but they always found that they could not meet the (10) 

expenses of their children In school. 

Of their children? -- Ja. 

Of the old refugees. -- Of the old refugees. 

Is that what this committee was for7 -- That Is what that 

committee was for. 

To help the ch1ldren of these then refugees, the older 

refugees 1n swaziland? -- Yes. 

Oh, I see. Can you just give me the name athe ANC, he 

was the secretary, was he not? -- Stanley Mabusela. 

MR HAASBROEK: And Stanley Mabusela naturally looked after (20) 

the interests of the refugees 6f the ANC. 

BY THE COURT: The children. 

MR HAASBROEK: The children. 

BY THE COURT: Of the old refugees of the ANC. Is that correct? 

Well that again is one of the interesting things that you 

see they formed th e committee before I knew them, but when they 

came to me, as I mentioned yesterday, I discovered that Makwanazi 

was a PAC and I"e was the chairman and Mabusela who was ANC was · 

the chairman and yet they were - •• 

You said that the •• -- Was the secretary. And yet (30) 

they were looking for the interests of all South African 

refugees/ ••• 
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refugees 1n Swaziland. irrespective whether they belonged to 

the ANC or PAC. 

MR HAASBROEK: But thot only concerned the children of the old 

refugees and not all the young refugees going to swaziland 

during the riots of 1976 and later on. Is that correct? -­

That 1s correct. 

Who looked after their interests? -- Who? 

The recent refugees from South Africa. -- That was the 

United Nations and the Swaziland Government. 

And did Joe Makwanazl and Joe Moab! at all feature in 10) 

those arrangements? -- That I would not know. 

You do not know about that. -- That I would not know because 

I only deal with the refugees that had been established been 

government as refugees 1n the country and the procedure I 

mentioned earlier on that all those who were in Mawela-Wela 

had to go through this established procedure of interviews by 

the police and then going to the DPM's office and then th e 

assignment committee meeting and then giving them the refugee 

status. 

Yes, I can understand that. But then it also follows (20) 

that their number was not so large, the children of the old 

refugees. -- No, it was not big, no, it was not large at all. 

How many were they more or less? Is it possible for you 

to give an indication? -- No, I would not. I only know the 

amount of money that each time I gave. At no time was it over 

3 000, because these were - some of them were in the primary, 

so the fees in the primary are lower than the - even from the 

money I , could no t actually say how many there were. 

So these children then had been there since before the 

rioting in Soweto and other Bantu areas in South Africa (30) 

in 1976. Is that correct? -- Yes. 

And/ ••• 
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And do you know anything about the activlties of Joe 

Makwanazi and Joe Moabi 1n Swaziland? -- I know very little 

because my knowledge of them 1s socially. I began to know them 

socially. 

Socially. -- Yes, and also when they were in need they 

would come and ask if I could help either one of the South 

African refugees, a wife or a child but eventually everybody 

began to know them 1n Swazlland, as I mentioned earlier that 

they were integrated 1n the community for a long time, but then 

I knew them personally when they personally came. (10) 

' BY THE COURT: Didn't Makwanazi have a responsible positlon 

wlth the Coca-Cola organisation at •• -- Yes, he was sales 

manager, yes. 

At •• -- Manzini. 

Manzin!. -- Yes, he was the sales manager. 

MR HAASBROEK: The government of Swaziland was not very happy 

with their presence there in Swaziland. Is that correct? -­

Well, I can guess as well as any other person can guess that 

is ·when they locked them up. It does mean that some time they 

did not perhaps see eye to eye with them. (20) 

BY THE COURT: When they locked them uP. you said? -- When 

they were locked up then it is the only way one can say 

definitively that yes, therefore it means some time somewhere 

• • (intervenes) 

Were they locked up? -- They were locked up. 

Are they still in Swaziland? -- No. 

MR HAASBROEK: Where 1s Joe Makwanazi at the moment? -- Joe 

Makwanaza and Joe Moab! they are both 1n England. 

In England? -- Yes. 

In London, perhaps? -- No, I would not be quite sure. (30) 

BY THE COURT: Well how would he know except by hearsay? 

MR/ ••• 
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MR HAASBROEK: Yes, M'Lord. Not only those two then were 

locked up but quite a number of them were locked up. -- A 

number of PAC's yes. 

About 14 altogether or were there more? Do you know 

perhaps? -- I do not remember the number, but there were over 

lOt yes. 

Is that because the government of Swaziland did not want 

to have Swaziland used •• (intervenes) 

MR WILSON: MILord, the witness cannot •• (intervenes) 

BY THE COURT: Let him finish the question. (10) 

MR HAASBROEK: They did not want to use Swaziland as springbbard 

for terrorism. -- Again one can come to the same conclusion. 

00 you know about refugees arrivlng 1n swaziland and then 

some of them g01ng for education in Swaziland and others for 

military training to other places, other countries? -- Again 

this is hearsay that not all the students went for education. 

I am not •• (inaudible) 

That is hearsay to that effect. -- That is, yes. 

M'Lord, I am cross-examining and I am entitled to put 

hearsay. (20) 

BY THE COURT: I realise you are entitled to put anything you 

llke, but . the point Is, 15 it really of any value to me to hear 

what the bishop says - firstly, let me give an example: he 

says the PAC lads were locked up and obviously deported. Now 

he says he can put two and two together and from that he infers 

the Swaziland Government •• (intervenes) 

MR HAASBROEK: No, I appreciate that •• (intervenes) 

BY THE COURT: Now you ask him whether he has heard about other 

people' g01ng over. Well, he says he has heard but is that 

really of any value to me? Because the person who told him (30) 

might have been telling a lot of nonsense or a lot of lies . -It 

is/ ••• 
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is not a question of general reputation 1n other words, a game 

which you can get and it is up. I mean you are g01ng to ask 

him dlre~tly did Joe Makwanazi ever tell him, the bishop, that 

he was taking people out for military training; that would be 

dlrect evidence because I think he 1s cited as a co-conspirator. 

But I should think nothing is more unlikely than that Joe 

Makwanazi told the bishop that he was wantlng money to send 

them out for military training. 

MR HAASBROEK: No, I must agree with that. 

BY THE COURT: So I do not know if it is of any value to (10) 

me, s 'lthough you are entitled to ask him. 

MR HAASBROEK: Is it then also correct, do you know from your 

own knowledge, that 1n the beginning of 1977 there was no 

accommodation available in the schools in Swaziland for the 

various refugees in 19777 -- Put it differently. I think I 

mentioned yesterday when they started the council and I gave 

a short history of the council, the council started in 1976 

and it began to work in March and the schools started 1n April. 

So most of those students who were looked after by the United 

Nations and government were 1n Mawela-Wela. I mentioned (20) 

where the girls were. There was no school •• (inaudible) •• 

that time 1976 up to April when we started the school at 

Phokoza that it was at that time when because the government 

refused to integrate them with other schools until w.e started 

this school then they were allowed in this school but that was 

in April, 1977. So it is true that from perhaps those who 

escaped towards the end of June, July, up to the following 

year thore was nowhere where they were actually going, because 

the government dld not want them to be dispersed at all. 

Yes, I see. But so many refugees, apart from the (30) 

children of the old refugees, went out to Swaziland. Now, was 

it/ ••• 
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it possible for the schools 1:0 accommodate them all if they 

wanted to go to Swaziland schools for education? The number 

I think perhaps the number compared to Botswana, yes, because 

some of "the things you see my memorandum in the DPM's office, 

we actually asked the DPM to disperse these students to all 

the schoo ls, then we offered to build a school for the country 
"-------,---,-:---.. and asked the government that in turn they should disburse 

the students, they could. The only thing it meant, it meant 

extending facilities in a number of schools. They would have 

accommodation. (10) 

BY THE COURT: But the government you say was not happy to do 

that. -- NOt it was not happy. It just wanted to •• (inter-

venes) 

••••• your school and it started in March/April. -- In 

April, yes. 

MR HAASBROEK: Is it done in Swaziland that the recent refugees 

from the rioting 1n Soweto and other places, that they crossed 

the borders without carrying passports or don't you know? -- They 

~ would find it very difficult to be"a~cepted in Swaziland as 

refugees if they crossed with passpor ts. (LAUGHTER) (20) 

Is that so? -- Yes. Because they would not have been 

recognised by the •• (intervenes) 

They would not have been considered to be refugees. -- No, 

as an example, part of the difficulty which the Mozambiquans, 

some of them came with passports, •• (?) •• passports and the 

United Nations is very reluctant to accept them as bona fide 

refugees and the Swazi Government 1s also afraid that since 

they ran away from that side, it is difficult t o bring them 

back to Mozambiqu~ but respe c ted th e convention that they can 

only accept 8 person who came without documents, to prove (30) 

that in fact he was a refugee. If he came with a •• (interv~nes; 

BY/" •• ~ 
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